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تقاضا برای نفت به 98/3 میلیون بشکه رسید
برآوردهای اولیه حاکی از کاهش تقاضای جهانی نفت در سه ماهه دوم سال 
جاری به حدود ۹۸.۳ میلیون بشکه در روز است که نسبت به سه ماهه قبل ۱ 
درصد کاهش داشته است.به گزارش خبرگزاری مهر بر اساس گزارش تحولات 
نفت در بازارهای جهانی، برآوردهای اولیه حاکی از کاهش تقاضای جهانی نفت 
در سه ماهه دوم سال جاری به حدود ۹۸.۳ میلیون بشکه در روز است که نسبت 
به سه ماهه قبل ۱ درصد کاهش داشته است.این گزارش نشان داد که تقاضای 
کشــورهای OECD با کاهش ۰.۷ درصدی به حدود ۴۵.۵ میلیون بشکه در 
روز و تقاضای بقیه کشورهای جهان با ۱.۲ درصد کاهش به حدود ۵۲.۸ میلیون 
بشکه در روز رسیده است.این سازمان پیشنهاد می کند که تقاضای جهانی برای 
نفت در سه ماهه سوم سال جاری افزایش یابد و به حدود ۱۰۰.۶ میلیون بشکه 
در روز برسد، زیرا انتظار می رود تقاضای گروه کشورهای OECD به حدود ۴۷ 
میلیون بشکه در روز برسد. انتظار می رود تقاضا برای بقیه جهان به حدود ۵۳.۶ 
میلیون بشکه در روز افزایش یابد.میانگین ماهانه قیمت سبد نفت خام »اوپک« 
طی ماه جولای ۲۰۲۲ با کاهش حدود ۸ درصدی نسبت به ماه قبل به ۱۰۸.۳۲ 
دلار در هر بشــکه رسید، این در حالی است که انتظارات این سازمان حاکی از 
آن اســت که میانگین قیمت سالانه این سبد نفتی نفت خام در سال ۲۰۲۲ به 
۱۰۵.۷۱ دلار در هر بشــکه افزایش می یابد که نســبت به سال ۲۰۲۱ افزایش 
۵۱.۳ درصدی را نشان می دهد.این گزارش حاکی از آن است که میانگین قیمت 
ســبد نفت خام اوپک در ماه ژوئن ۲۰۲۲ با ۳.۳ درصد معادل ۳.۸ دلار در هر 

بشکه نسبت به ماه قبل از آن به ۱۱۷.۷ دلار در هر بشکه رسیده است.

آخرین وضعیت تولید ۱۰ هزار مگاوات برق
 توسط صنایع

معاون وزیر صمت گفت: تاکنون از ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی جدید 
صنایــع، ۱۸۰ مگاوات وارد چرخه تولید شــده و ۳۶۰ مگاوات دیگر نیز تا یک 
ماه آینده وارد چرخه می شود.به گزارش خبرنگار مهر، یکی از نیازهای اساسی 
بخش صنعت و معدن کشــور، تأمین برق پایدار و مستمر است اما با این حال 
به دلیل اینکه طی ســنوات گذشته صنایع کشــور از جمله فولاد همتی برای 
خودتامینی و تولید برق نداشــته اند، نه تنها مصرف انرژی کشــور را به صورت 
غیر بهره ور بالا برده اند بلکه هر ســاله با ورود به فصل گرما نیز به دلیل کمبود 
برق با قطعی و یا ســهمیه بندی برق مواجه می شــوند.بر همین اساس، سال 
گذشــته وزارت نیرو و وزارت صنعت، معدن و تجارت در زمینه ایجاد ۱۰ هزار 
مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی از طریق ساخت نیروگاه جدید و تکمیل سیکل 
نیروگاه های موجود توسط شرکت های صنعتی و معدنی تفاهم نامه امضا کردند.
بر این اســاس مقرر شد که این نیروگاه ها با ســرمایه گذاری ۷ میلیارد دلاری 
)جذب سرمایه( تا پیش از تابستان سال ۱۴۰۳ برای تأمین برق صنایع وارد مدار 
شوند.علی رسولیان مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران در مورد آخرین وضعیت تأمین این نیروگاه ها، گفت: تاکنون کار ســاخت 

۱۰ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی ۶۲ درصد پیشرفت قراردادی داشته است.

۶۰۰۰ مگاوات نیروگاه جدید تا شهریور سال آینده 
وارد مدار می شود

معاون برنامه ریزی شــرکت برق حرارتی با تاکید بر اینکه تا پیک تابســتان 
ســال آینده ۶۰۰۰ مگاوات به ظرفیت نیروگاه های کشــور افزوده خواهد شد، 
گفت: در یکســال اخیر متوسط افزایش ظرفیت نیروگاه های حرارتی حدود سه 
برابر ســال های گذشته بوده است.به گزارش ایســنا، امیر دودابی نژاد امروز در 
برنامه ای تلویزیونی با بیان اینکه شــرکت برق حرارتی وظیفه راهبری تولید و 
توســعه ظرفیت تولید برق حرارتی کشور را بر عهده دارد، افزود: تابستان سال 
گذشــته به لحاظ تامین برق با دشواری فراوانی مواجه بوده و همین امر منجر 
به بروز خاموشــی های متعدد در نقاط مختلف کشور شده بود. بدین منظور از 
شهریورماه سال گذشته برنامه ریزی منسجمی برای عبور موفق از پیک تابستان 
امسال در دستور کار قرار گرفت.وی با اشاره به اینکه امسال به لحاظ گرمای هوا 
و خشکسالی  با شرایط دشواری روبه رو بوده ایم، ادامه داد: در سال جاری متوسط 
وزنی دمای هوا نسبت به سال گذشته یک ویک دهم درجه بیشتر بوده و میزان 
بارش ها نیز نســبت به مدت متوســط بلندمدت ۱۷ درصد کاهش یافته است.
دودابی نژاد اضافه کرد: همین امر منجر شده بود تا میزان تولید برق نیروگاه های 
برقابی روند نزولی گرفته و با افت ســطح آب های زیرزمینی میزان مصرف برق 
بخش کشــاورزی برای استحصال آب افزایش یاید که تمامی این مسائل منجر 
به تشــدید ناترازی ۱۵ هزار مگاواتی تولید و مصرف برق سال گذشته شده بود.

معاون برنامه ریزی شرکت برق حرارتی تاکید کرد: بدین منظور برای تامین برق 
پایدار پیک تابستان امسال برنامه جامع ۱۰۰ اقدامی با برخورداری از سه رکن 
اصلی افزایش ظرفیت تولید برق، اســتفاده حداکثری از ظرفیت های موجود و 
مدیریت مصرف انرژی مورد برنامه ریزی قرار گرفت.وی با اشاره به برنامه وزارت 
نیرو برای افزایش ظرفیت تولید برق کشــور، ادامه داد: بر اســاس هدف گذاری 
صورت گرفته مقرر شــده بود تا ظرفیت تولید برق کشــور از شهریورماه سال 
گذشته تا پایان تابستان امسال حدود ۶۰۰۰ مگاوات افزایش یابد که این میزان 

افزایش ظرفیت سه برابر مدت متوسط سال های گذشته بوده است.

ایجاد ۱8 جایگاه سیار 
برای سوخت رسانی به زائران اربعین

مدیرعامــل شــرکت ملی پالایش و پخــش فرآورده های نفتــی گفت: ۱۸ 
جایگاه سیار برای سوخت رســانی به زائران اربعین پیش بینی شده که هم برای 
خودروهای دیزلی و هم بنزینی ایجادشده است.به گزارش ایرنا، جلیل سالاری 
در جمع خبرنگاران با اشــاره به اینکه در گام اول آنچه که تکلیف شده مربوط 
به خودروهای عمومی بوده اســت، گفت: در بحث تاکســی های فرســوده نیز 
موضوعاتی مطرح شده است.وی با بیان اینکه با افزایش کارمزد جایگاه های سی 
ان جی، تمام ظرفیت جایگاه های سی ان جی را فعال کنیم ادامه داد: باید ۳۰ تا 
۳۴ میلیون لیتر معادل بنزین در مصرف سی ان جی ظرفیت وجود دارد که باید 
فعال شود. مدیریت مصرف انرژی در کشور باید از روش های جایگزین استفاده 
کنیم.معاون وزیر نفت افزود: خودروهای فرسوده در دهه ۸۰ جایگزین می شدند 
و شــرط اســقاط برای واردات خودرو نیز مطرح شده بود. اکنون نیز در ناوگان 
خودمان برای نوسازی خودروها وارد شده ایم. در حمل و نقل عمومی نیز مواردی 
مطرح شده تا طرح جایگزینی اتفاق بیافتد که هم در مسائل زیست محیطی و 
هم کاهش مصرف سوخت مؤثر است.  در خودروسازی نیز باید به سمت تولید 
خودروهای استاندارد برویم.وی گفت: در سال ۸۶ سهمیه بندی بنزین انجام شد 
و تغییر در سهمیه آزاد متغیر بوده و با توجه به شرایط تغییر کرده است. کارت 
ســوخت جایگاه ها نیز وجود دارد و کســی رغبتی به استفاده از کارت سوخت 
شــخصی برای اســتفاده از بنزین آزاد ندارد. با توجه بــه اختلاف قیمتی که با 
کشورهای همسایه داریم قاچاق سوخت اتفاق می افتد.وی تاکید کرد: تغییری 
در قیمت وجود ندارد و بنزین سهمیه ای ۱۵۰۰ و بنزنی آزاد ۳ هزار تومان است.

یوجین فاما، برنده جایزه نوبل اقتصاد:
ارزش واقعی بیت کوین در حد صفر است

یوجین فاما، برنده جایزه نوبل اقتصاد ۲۰۱۳ و اســتاد امور مالی در دانشگاه 
شــیکاگو گفت که بیت کوین و طلا سرمایه گذاری های بلندمدت بدی هستند.
به گزارش ایســنا، او گفت: این موضوعی اســت که بازار متوجه نشده است که 
بیت کوین، هیچ ارزشی ندارد. در حال حاضر، حدس می زنم حتی کلاهبرداران 
هم معامله نمی کنند و آن را نگه می دارند. وقتی صحبت از طلا به میان می آید، 
فاما اعلام کرد که قیمت بســیار نوسانی دارد و مانعی وحشتناک در برابر تورم 
است زیرا قیمت آن نسبت به قیمت کالاها و خدمات بسیار متغیر است.به نقل از 
کیتکونیوز، تورم کل ایالات متحده در ماه ژوئن ۸.۵ درصد بود که دومین سطح 
بالای آن در ۴۰ سال گذشته بود. فاما گفت که تورم او را بسیار نگران می کند.

فاما گفت: فدرال رزرو در قدیم برای مقابله با تورم ذخایر خود را منقبض می کرد 
اما اکنون فکر می کند که می تواند این کار را با افزایش نرخ بهره در ذخایر انجام 
دهد و مردم را کمتر تمایل به نگهداری دارایی های دیگر یا انجام هر کار دیگری 
داشته باشد اما سوال اینجاست که این نرخ بهره چقدر بالاست؟فاما اظهار داشت 
که حتی اگر فدرال رزرو نرخ بهره را به ســطوح بالا افزایش دهد، ما نمی دانیم 
که آیا این برای رفع تورم کاربرد خواهد داشت زیرا این مورد پیش از این نبوده 
است. او افزود که اگر به جای جروم پاول، رئیس فدرال رزرو بود، شغل دیگری 

پیدا می کرد.

اخبار انرژی

ارز دیجیتال

بر اســاس اعلام بانــک مرکزی اجاره بهای مســکن در 
مرداد امسال نسبت به مرداد سال گذشته رشد ۴۵ درصدی 
داشته اســت.به گزارش خبرنگار مهر، بر اساس اعلام بانک 
مرکزی در مرداد امسال نســبت به مرداد ماه سال گذشته 
اجاره بهای مســکن در شهر تهران طی معاملات مرداد ماه 
امسال نسبت به مرداد ماه سال گذشته رشد ۴۵.۲ درصدی 
داشــته است.همچنین این شاخص )رشد اجاره بها( در کل 
کشــور در مرداد ســال جاری در مقایسه با ماه مشابه سال 
گذشــته با افزایش ۵۰.۶ درصدی مواجه شده است.آمارها 
همچنین حاکی از رشــد ماهانه عجیب ۴.۶ درصدی اجاره 
مسکن در مرداد امسال نسبت به ماه قبل از آن )تیر ۱۴۰۱( 
در تهران و ۴.۷ درصدی در همه مناطق شهری کشور است.

این در حالی اســت که در تیر ماه امسال اجاره بها نسبت به 
خرداد ماه نیز افزایش ۴.۵ درصدی داشت که نشان می دهد 
نه تنها رشــد اجاره مسکن متوقف نشده، بلکه ادامه دار هم 

بوده است.
رشــد ۴.۶ درصدی اجاره مسکن در مرداد ماه نسبت به 
تیر ماه امسال، بالاترین میزان رشد ماهانه اجاره بهای مسکن 
در ۵ ماهه امســال بود.مقام معظم رهبــری در آخرین روز 
هفته دولت نیز در دیداری که اعضای هیئت دولت با ایشان 
داشتند، نسبت به بالا بودن اجاره مسکن گلایه هایی مطرح 
کردند.رهبر انقلاب در این باره گفتند: »به مسئله ی مسکن 
باید رســید. ما در قضیه ی مسکن خیلی عقبیم. نتایجش را 
هم دارید می بینید. قیمت خانه، اجاره ی خانه سرســام آور 
اســت. خب مردم واقعاً در زحمتند!«برای اولین بار در بهار 
ســال ۱۳۹۹ ســقف افزایش اجاره بها در تهران ۲۰ درصد 
تعیین شــد که به تصویب ستاد ملی مقابله با کرونا رسید.
در خرداد ســال ۱۴۰۰ نیز ستاد ملی مقابله با کرونا سقف 
افزایش اجاره مسکن را ۲۵ درصد تعیین کرد.امسال نیز این 
مصوبه به شــورای عالی هماهنگی ســران قوا رفت و همان 
رقم ســال گذشته )۲۵ درصد( برای سقف اجاره مسکن در 
قراردادهای تمدیدی رهن و اجاره مسکن به تصویب رسید 
و ابلاغ شــد.طی ۳ سالی که از اجرای سیاست تعیین سقف 
اجــاره بها می گذرد، روند افزایشــی اجاره بها هرگز متوقف 
نشد.در حالی که محمود محمودزاده معاون سابق مسکن و 

ساختمان وزارت راه و شهرسازی ادعا کرده بود که با اعمال 
این سیاست، از روند افزایشی شدید اجاره بها کاستیم، برخی 
کارشناسان اقتصاد مسکن با این ادعای محمودزاده مخالفند 
و مدعی اند که بازار عرضه و تقاضای اجاره مســکن، حتی 
در صورت مداخله دولت هم کار خود را می کند.محمودزاده 
معاون سابق مسکن وزارت راه در پاسخ به پرسش خبرنگار 
مهر درباره اثرگذاری سیاســت تعیین سقف اجاره بها طی 
۳ ســالی که این سیاســت در حال اجراست اظهار کرد: بر 
اســاس اعلام مرکز آمار ایران، رشــد اجاره مسکن در پایان 
ســال ۱۳۹۹ نســبت به ســال ۱۳۹۹ را ۳۲ درصد اعلام 
کرده بود.وی ادامه داد: در ســتاد ملی مقابله با کرونا سقف 
اجاره بهای مســکن ۲۵ درصد تعیین شــده بود که تنها ۷ 
درصد بیشتر از سقف تعیین شده، افزایش نشان می دهد و 
عمدتاً قراردادهای جدید رهن و اجاره مسکن بودند که این 
ســقف را رعایت نکردند اما میزان رعایت سقف اجاره بها در 

قراردادهای تمدیدی، بیشتر بود؛ بنابراین اقدام ما در تعیین 
سقف اجاره بهای مســکن، »مثبت« بود.محمودزاده گفت: 
در همان سال )۱۳۹۹( میزان اثاث کشی ها بر اساس اعلام 
اتحادیه حمل اثاثیه منزل، کاهش ۶۴ درصدی داشت.معاون 
سابق مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی یادآور شد: 
در سال ۱۴۰۰، ستاد ملی مقابله با کرونا در خرداد ماه سقف 
اجاره بهایی که در سال ۱۳۹۹ تعیین شده بود را ابقاء کرد؛ 
اما با توجه به بهبود وضع کرونا، پروتکل ها کمتر رعایت شد 
و احکام تخلیه بیشتری برای مستأجران از سوی شوراهای 
حل اختلاف صادر شد. لذا برای سال ۱۴۰۱، موضوع تعیین 
سقف اجاره بهای مسکن به شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
ســران قوا ارجاع شد.محمودزاده تأکید کرد: بر اساس اعلام 
اتحادیه مشاوران املاک، میزان تحقق پذیری سیاست تعیین 
سقف اجاره بها برای شهر تهران ۴۸ درصد بوده است.ادعای 
رشــد تنها ۷ درصدی اجاره مسکن نسبت به سقف تعیین 

شــده در حالی است که مرکز آمار ایران اعلام کرد: متوسط 
مبلغ اجاره ماهانه زمســتان ۱۴۰۰ به علاوه ۳ درصد ودیعه 
پرداختی برای اجاره یک متر مربع زیربنای مسکونی معامله 
شــده در فصل مذکور )زمستان ۱۴۰۰( از طریق بنگاه های 
معاملات ملکی در شــهر تهران ۱۰۶ هزار تومان با میانگین 
مساحت ۸۱ متر مربع و متوســط عمر بنای ۱۶ سال بوده 
اســت که نســبت به فصل قبل )پاییز ۱۴۰۰( ۲۲.۲ درصد 
و نسبت به فصل مشابه ســال قبل )زمستان ۱۳۹۹( ۵۶.۶ 
درصد، افزایش داشــته است.مرکز آمار متوسط مبلغ اجاره 
ماهانه در پاییز ۱۴۰۰ به علاوه ۳ درصد ودیعه پرداختی برای 
اجاره یک مترمربع زیربنای مسکونی معامله شده از طریق 
بنگاه های معاملات ملکی در سطح کشور را ۳۱ هزار و ۷۰۰ 
تومان با میانگین مساحت ۱۰۲ مترمربع و متوسط عمر بنای 
۱۴ ســال عنوان و اعلام کرد: این شــاخص نسبت به فصل 
قبل )تابســتان ۱۴۰۰( ۲.۸ درصد و نسبت به فصل مشابه 
ســال قبل )پاییز ۱۳۹۹( ۵۱.۹ درصد افزایش داشته است.

این مرکز متوسط مبلغ اجاره ماهانه به علاوه ۳ درصد ودیعه 
پرداختی برای اجاره یک مترمربع زیربنای مسکونی معامله 
شــده از طریق بنگاه های معاملات ملکی در ســطح کشور 
۳۰ هزار و ۸۰۰ تومان با میانگین مســاحت ۱۰۴ مترمربع 
و متوسط عمر بنای ۱۴ سال دانست و اعلام کرد: این میزان 
افزایش اجاره بها نســبت به فصل قبل )بهــار ۱۴۰۰( ۹.۴ 
درصد و نســبت به فصل مشابه سال قبل )تابستان ۱۳۹۹( 
۵۸.۸ درصد بوده است.همچنین برخی گزارش های منتشره 
از رشد ۶۰ درصدی اجاره بها در سال ۱۴۰۰ در شهر تهران 
در سال گذشته ۶۰ درصد نسبت به سال ۹۹ حکایت دارد.

این در حالی است که میانگین تورم اجاره سالانه ۳ دهه اخیر 
۲۲ درصد بوده اســت که از عبور رشد تورم اجاره مسکن از 
رقــم ۴۰۰ درصدی طی چند ســال اخیر خبــر می دهد.

کارشناســان اقتصاد مسکن معتقدند ظرف ۴ سال گذشته، 
قیمت مسکن رشد ۶۰۰ تا ۷۰۰ درصدی داشته و از آنجایی 
که اجاره مسکن، تابعی از رشد قیمت مسکن است، همچنان 
شــاهد افزایش اجاره بها خواهیم بــود؛ چرا که هنوز بخش 
اجاره مسکن نتوانسته این فاصله خود با رشد قیمت مسکن 

را جبران کند.

افزایش ۴۵ درصدی اجاره در مرداد

ادامهرشد»سرسامآور«اجارهبها

نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران اعلام کرد: با توجه به 
بروز مشکلاتی در برگشت ۳۵ میلیارد دلار مطالبات صندوق از بنگاه های اقتصادی، 
چنانچه صندوق توسعه ملی به عنوان شریک و سرمایه گذار وارد طرح های صنعتی 
شود، می تواند از برگشت منابع خود اطمینان حاصل کند.به گزارش ایسنا، محمدرضا 
انصاری با بیان اینکه اساســنامه ی صندوق با هدف توسعه صنعت و اقتصاد کشور 
تدوین شده است، به روابط عمومی صندوق توسعه ملی گفت: صندوق در مأموریت 
اصلی خود توانســت بخشی از درآمدهای نفتی که در گذشته صرف بودجه جاری 
کشور می شد را به ثروت های ماندگار تبدیل کند و هم اکنون به مهمترین بخش 

توسعه ای کشورتبدیل شده است.نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران با ذکر اینکه کلیه 
فعالان اقتصادی همانند سلولهای توسعه کشورهستند، گفت: رشد همه بنگاههای 
اقتصادی در ســایه رشد و توسعه کشــور محقق می شود و حرکت انفرادی در هر 
بخشــی به توسعه ی کشور آســیب می زند.وی به اشاره به تصمیم جدید صندوق 
توسعه ملی مبنی بر ورود به طرح های اقتصادی به عنوان شریک و سرمایه گذار، 
افزود: در طول سالهای گذشته نزدیک به ۳۵ میلیارد دلاراز منابع صندوق در قالب 
تسهیلات به بنگاههای اقتصادی اعطا شده که هم اکنون برگشت آن با مشکلاتی 
روبرو است؛ این در حالی است که چنانچه صندوق به عنوان شریک و سرمایه گذار 

وارد طرح های صنعتی شود؛ می تواند از برگشت منابع خود اطمینان حاصل کند.
او در ادامه افزود: مشــارکت صندوق در طرح های اقتصادی و صنعتی در صورتی 
موجّه خواهد بود که صندوق پس از به نتیجه رسیدن پروژه و بهره برداری، از آن 
خارج شده و سهام خود را در بازار بورس و غیره عرضه و سود حاصل را در پروژه ی 
دیگری وارد کند.طبق اعلام صندوق توسعه ملی، انصاری با بیان اینکه این صندوق 
مسئول افزایش نرخ ارز و بروز مشکلاتی برای فعالان اقتصادی نیست، گفت: تصور 
اینکه صندوق باید تاوان ضرر فعالان اقتصادی را بپردازد، کاملا« اشتباه بوده و به 

هیچ وجه نباید از دارایی های صندوق کم شود.

دبیــر انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندســی 
ایران اظهار داشــت: آنچه بین ایــران و آذربایجان به توافق 
رســیده صرفا توافقات اولیه در ســطوح سیاســی و کاملا 
تشــریفات و نمایشی بوده  اســت. معتقدم هیچ یک از این 
توافقات پشتیبانی جدی ندارند چراکه متاثر از وابستگی های 
آذربایجــان به کشــورهای رقیب و متخاصم ایــران بوده و 
خواهــد بود.بهمن صالحی جاویــد در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی ایلنا درباره توافقات انجام شــده برای مشــارکت 
ایران در پروژه های عمرانی در آذربایجان اظهار داشــت: با 
توجه به پشتوانه مالی کشــور آذربایجان مانند ذخایر نفت 
و ..و همچنین به جهت اینکه این کشــور به توســعه نیاز 
دارد، کشــوری جذاب برای پیمانــکاران و صادرکنندگان 
خدمات فنی و مهندســی محسوب می شود. از سوی دیگر 
این کشور مزیت نسبی خوبی برای ایران دارد،  عواملی مانند 
همسایگی آذربایجان با کشورمان و به دنبال آن نزدیکی دو 
کشور و قرابت فرهنگی و زبان آذری مشترک می تواند انگیزه  
پیمانکاران برای حضور در آذربایجــان را افزایش دهد.وی 
ادامه داد: اما آنچه که بین دو کشــور به توافق رسیده صرفا 

توافقات اولیه در سطوح سیاسی و کاملا تشریفات و نمایشی 
بوده  است. معتقدم هیچ یک از این توافقات پشتیبانی جدی 
ندارند چراکه متاثر از وابستگی های آذربایجان به کشورهای 
رقیــب و متخاصم ایران بوده و خواهــد بود.وی درباره ارایه 
آمارهای ضد ونقیض نسبت به میزان صادرات خدمات فنی 
و مهندسی اظهار داشت: موضوع این است که از هر پنجره ای 
به این موضوع نگاه کنیم ممکن اســت که تصویر متفاوتی 
ببینیم. نهاد رسمیِ سازمان توسعه و تجارت آماری را درباره 
میزان صدور خدمات فنی و مهندســی منتشــر می کند و 
طبیعتا این آمار نسبت به توان صادرات خدمات قابل تحلیل 
است و تحلیلی ارایه می دهد که آن هم انتظار ادامه رشد ۳۰ 
درصدی است که در دهه ۸۰ تا پایان سال ۹۰ با آن مواجه 
بودیم و در پایان ســال ۹۰ میــزان صادرات خدمات فنی و 
مهندســی به ۵ میلیارد دلار رسید و پس از آن پیش بینی 
می شد که به ظرفیت صادرات به ۳۰ تا ۳۵ میلیارد دلار در 
سال برسد که هنوز هم به این پیش بینی استناد می کنند.

دبیر انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندســی ادامه 
داد: در کشورمان با توجه به ظرفیت پیمانکاری و رشد دانش 

فنــی و تجربه کار بین المللی به یک عدد برای افق صادرات 
خدمات فنی و مهندســی رسیده اند که آن هم صادرات ۳۵ 
میلیار دلاری است و براین اساس حرکت رو به رشدی آغاز 
شــد و در ادامه در درســال ۹۰ به ۵ میلیارد دلار رسیدیم.
صالحی جاوید با اشاره به توقف و پسرفت این رشد ۵ میلیارد 
دلاری در صادرات خدمات فنی و مهندسی گفت: در حالی 
که باید رشد ۳۰ درصدی صادرات ادامه پیدا می کرد اما روند 
به گونه ای تغییر کرد که کشوری مانند ترکیه که بعد از ایران 
صادرات را دنبال می کــرد و در جایگاه بعد از ایران به عدد 
صادرات ۵ میلیارد دلاری رســید امروز سالانه ۳۵ میلیارد 
دلار صادرات دارد و غالب کشورهایی که ترکیه به آنها دست 
پیدا کرده، بازارهایی بود که ایران در آن حضور داشت. به این 
معنا که بدون اینکه هزینه بازاریابی بپردازند، بازارهای ایران 
را سرقت کردند و امروز ترکیه حضور پررنگ در ترکمستان، 
عراق، پاکســتان و حتی ســوریه دارد.وی افزود:  اگر بعد از 
ســال ۹۰ همان رشــد ۳۰ درصدی ادامه پیدا می کرد،  به 
طور قطع در پایان ســال ۱۴۰۰ بــه صادرات خدمات فنی 
و مهندســی ۳۰ میلیارد دلار می رسیدیم. اما موضوع مهم 

این است که صادرات ۵ میلیارد دلاری درسال ۹۹ امروز به 
۵۰۰ میلیون دلار کاهش پیدا کرده  است. حال اگر ادعایی 
برای رشد صادرات وجود دارد این رشد هنوز کمتر از رکورد 
سال ۹۰ است بنابراین نسبت به سال ۹۰ رشدی نداشتیم. 
واقعیت درباره صادرات خدمات فنی و مهندســی این است 
که ایران نه به ظرفیت برنامه ریزی شده رسیده و نه از رکورد 
عبور کرده اســت.دبیر انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و 
مهندسی درباره بازار سوریه گفت: متاسفانه ایران به اندازه ای 
که در ســوریه ســرمایه گذاری  مالی، مهندســی و نظامی 
داشــت، در پروژه های این کشور حضور پیدا نکرد، در حالی 
که ســوریه یکی از بازارهای خوب کشورمان در این حوزه 
مانند عراق اســت.صالحی جاوید با اشاره به نقش تحریم ها 
در عدم موفقیت ایران در بازار سوریه و عراق ادامه داد: ضرر 
شرکت های پیمانکاری ایرانی نه تنها فقط مربوط به سوریه 
نمی شود بلکه این موضوع در عراق عمیق تر است به طوری 
که مطالبات شــرکت های ایرانی در عــراق به بیش از ۸۰۰ 
میلیون دلار می رســد البته در سوریه هم با مطالبات معوق 

پیمانکاران ایرانی مواجه هستیم.

نایب رئیس اتاق ایران اعلام کرد

مطالبات 3۵ میلیارد دلاری صندوق توسعه از بنگاه های اقتصادی

ترکیه بازارهای ایران را سرقت کرد

 طلب 8۰۰ میلیون دلاری شرکت های ایرانی از عراقی ها

انتخاب الکترونیک به عنوان شرکت برتر
 در جشنواره حاتم شناخته شد

گروه صنعتــی انتخاب 
الکترونیــک، موفــق بــه 
دریافــت تندیــس لــوح 
جشنواره  چهارمین  تقدیر 
از  ملــی حاتــم )حمایت 
تولید ملــی( در رتبه برتر 
مرکــز  گــزارش  شــد.به 
انتخاب  ارتباطات رسانه ای 
الکترونیک، آئین اختتامیه 

چهارمین جشــنواره ملی حاتــم )حمایت از تولید ملی( روز دوشــنبه - ۱۴ 
شهریورماه- با حضور معاون دادستان کل کشــور، معاون صنایع عمومی وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، رئیس دانشگاه صنایع و معادن کشور، رییس سازمان 
امور مالیاتی و تعدادی از نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در محل سالن 
همایش های بین المللی صداوسیما برگزار شد.بر این اساس محمدعلی ستاری، 
معاون بهره برداری گــروه صنعتی انتخاب الکترونیک در این آئین که تعدادی 
از بنگاه هــای اقتصادی و شــرکت های تولیدی فعــال در صنعت، نیز حضور 
داشتند، تندیس و لوح تقدیر رتبه برتر برای این گروه صنعتی را دریافت کرد.
هدف جشــنواره حاتم در ســال »تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرین« بررسی 
توانمندی های بالقوه و بالفعل صنعت و اقتصاد کشور در تحقق تولید و اشتغال 
آفرینی و معرفی آخرین دستاوردها و موفقیت برندهای ایران براساس لیاقت و 
ارزش آفرینی ملی بوده است.ستاری، معاون بهره برداری گروه صنعتی انتخاب 
الکترونیک در حاشــیه این آئین در جمع اصحاب رســانه، اظهار کرد: بی شک 
نقش تلاش شــبانه روزی پرسنل و سرمایه های انســانی غیور و توانمند گروه 
صنعتی انتخاب الکترونیک در گسترده ترین زنجیره ارزش صنعت لوازم خانگی 
در مسیر تحقق تعمیق ساخت داخل و دریافت این جایزه، غیرقابل انکار است.
وی افزود: تامین نیاز هموطنان و خانواده های ایرانی در بازارهای لوازم خانگی 
کشور، همزمان با بکارگیری به روز ترین فناوری ها و تکنولوژی ها در محصولات 
و خطوط تولیــد ، وظیفه ای بود که انتخاب الکترونیــک به عنوان بزرگ ترین 
تولیدکننده لوازم خانگی در ایران برعهده گرفت.ستاری اضافه کرد: ارتقاء سطح 
کیفی تولید و بهره برداری از چارچوب های سیاستگذاری شده کارخانه هوشمند 
یا اسمارت فکتوری در جریان تعمیق ساخت داخل ، افتخاری دیگری است که 
در جریان تامین کالای مورد نیاز بازار، محقق شــده است.معاون بهره برداری 
گروه صنعتی انتخاب الکترونیک تصریح کــرد: امروز جریان تولید در صنعت 
پیشــران لوازم خانگی ایران نیازمند یک ســاز و کار حمایتی هوشــمند برای 
کاهش ریســک سرمایه گذاری در صنعت لوازم خانگی است که تنها با دریافت 

نظرات تولیدکنندگان تحقق پذیر است.

 
آگهي مناقصات عمومي یک مرحله اي همزمان با ارزیابی )فشرده(

 به شماره 73-۱۴۰۱ )ت 28 و ۵۱( الی 7۶-۱۴۰۱ )ت 3۱ و ۵۴(

Rشماره مناقصه

آخرین مهلت تاریخ دریافت اسناد موضوع
ارسال پاکات 

الف

آخرین مهلت 
بارگذاري پاکات 

در سامانه

تاریخ ارجاع 
به کمیته فنی 
بازرگانی جهت 
ارزیابی کیفی

بازگشایي 
پاکات

الف و ب و ج

میزان سپرده شرکت 
در مناقصه )ریال(

۱
۷۳-۱۴۰۱ )ت ۲۸ 

و ۵۱(

تعمیر، نگهداری، رفع حوادث و اتفاقات 
شبکه های توزیع برق شهری و روستایی 

امور برق شمال شهرستان سنندج 

۱۴۰۱/۰۶/۲۱
لغایت ۱۴۰۱/۰۶/۲۷

ساعت ۱۴
۱۴۰۱/۰۷/۰۶

ساعت ۱۹
۱۴۰۱/۰۷/۰۶

ساعت ۸
۱۴۰۱/۰۷/۰۹

ساعت ۰۸:۳۰
۱۴۰۱/۰۷/۱۱

۱,۴۳۷,۰۰۰,۰۰۰

۲
۷۴-۱۴۰۱ )ت ۲۹ 

و ۵۲(

تعمیر، نگهداری، رفع حوادث و اتفاقات 
شبکه های توزیع برق شهری و روستایی 

امور برق جنوب شهرستان سنندج 
۱,۴۳۷,۰۰۰,۰۰۰

۳
۷۵-۱۴۰۱ )ت ۳۰ 

و ۵۳(

تعمیر، نگهداری، رفع حوادث و اتفاقات 
شبکه های توزیع برق شهری و روستایی 

امور برق شهرستان بانه 
۱,۶۲۹,۰۰۰,۰۰۰

۴
۷۶-۱۴۰۱ )ت ۳۱ 

و ۵۴(

تعمیر، نگهداری، رفع حوادث و اتفاقات 
شبکه های توزیع برق شهری و روستایی 

امور برق شهرستان سقز 
۱,۸۲۱,۰۰۰,۰۰۰

)نوبت اول(

شركت توزيع نيروي برق استان كردستان
)سهامي خاص(
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